
 توران میرهادی
 در بیمارستان بستری شد

شهروند| توران میرهادی به علت سکته مغزی 
در بیمارستان تهران بستری شد. شهرام اقبال زاده به 
نقل از میرفخرایی )داماد توران میرهادی( وضع او را 

نیمه هوشیار اما در شرایط غیرکما عنوان کرد.  
این بانوی فرهنگــی درحال حاضر زیر نظر دکتر 
آزادی تحت درمان اســت. میرهادی به تشخیص 
پزشــک ملاقات ممنوع شده اســت.  سیده توران 
میرهادی یکی از شخصیت های برجسته فرهنگی 
اســت که بیش از شصت سال در گســتره آموزش 
و پــرورش، فرهنــگ کودکی و ادبیــات کودکان 
کوشیده و در این روند یکی از چهره های تاثیرگذار 
سده کنونی ایران بوده است.   در این راه او به همراه 
همسر و همراهش محسن خمارلو به مدت ۲۵ سال 
مجتمع آموزشی تجربی فرهاد یا مدرسه فرهاد را از  
سال ۱۳۳۴ تا ۱۳۵۹ اداره کرد.  این مجتمع یکی از 
آموزشگاه های تجربی و الگوواره ایران بود که هدف ها 
و کارکردهای آموزش و پرورش مدرن در آن تجربه 
و ارزیابی می شــد. توران میرهــادی از بنیانگذاران 
شورای کتاب کودک و اســتاد پیشکسوت ادبیات 
کودک در ایران اســت. او پیش از انقلاب اســلامی 
به مدت ۲۵ سال سرپرســت مدرسه تجربی فرهاد 
بود و از  سال ۵۸ تا کنون پروژه فرهنگنامه کودکان 
و نوجوانان را در شــورای کتاب کودک سرپرستی 
می کند.  به گزارش ایلنا؛ فعالیت هــای او در طول 
بیش از ۵۰ ســال، دنیای ادبیات کودک و آموزش و 
پرورش در ایران را به ســوی رشد و نوآوری هدایت 
کرد. شــکل گیری بســیاری از نهادهای فعال در 
زمینه ادبیات کودکان، آمــوزش و پرورش و حقوق 
کودکان در ایران تحت تأثیر کنش ها و آموزش های 
شورای کتاب کودک امکان پذیر شد و از  سال ۱۳۵۸ 
سرپرســتی تدوین و تالیف فرهنگنامه کودکان و 

نوجوانان را نیز برعهده داشته است. 

 با حضور دستیار و مشاور عالی
 مقام معظم رهبری صورت گرفت  

بهره برداری از تقاطع غیرهمسطح 
۲۵ آبان اصفهان

همزمان با اعیــاد قربان و غدیرخــم و با حضور 
دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا، مراسم 
بهره برداری از تقاطع غیرهمسطح ۲۵ آبان به عنوان 
نخستین پل پیش تنیده شهر اصفهان و رونمایی از 

۱۶۰ تاکسی ویژه و مدرن فرودگاه برگزار شد.
به گزارش خبرنگار ما از اصفهان، آیین بهره برداری 
از تقاطع غیرهمسطح ۲۵ آبان به عنوان نخستین 
پل با دهانه ۶۴متر با سیســتم کابلی پیش تنیده 
درسطح کشور با هزینه ای بالغ بر ۱۹ میلیارد تومان 
و همچنین رونمایــی از ۱۶۰ دســتگاه خودروی 
»آریو« برای نوســازی ناوگان تاکسیرانی فرودگاه 
اصفهان با حضور ســردار رحیم صفوی و مسئولان 
استانی و شــهری اصفهان برگزار شد.  مشاور عالی 
و دستیار نظامی مقام معظم رهبری با بیان این که 
امروزه خلاقیت مبنای توسعه یافتگی شهرهاست، 
گفت: شــهر اصفهان در این زمینه اقدامات خوبی 
داشته و با توسعه این اقدامات می توان شاهد افزایش 
کیفیت زندگی شــهروندان در این شهر بود. سردار 
سیدیحیی رحیم صفوی در آیین افتتاحیه تقاطع 
غیرهمســطح ۲۵ آبان و رونمایی از ۱۶۰ تاکسی 
»آریو« فرودگاه اصفهان که در قالب ســی ودومین 
برنامه از ســری برنامه های »هرهفته چند افتتاح« 
برگزار شد، با اشاره به این که مردم شهیدپرور و مومن 
اصفهان لیاقت زندگی بهتــری را دارند، اظهار کرد: 
از این رو به شــهروندان، شورای شهر و شهرداری به  
دلیل بهره برداری از پروژه  های حمل ونقلی، عمرانی 
و زیباسازی که طی  سال گذشــته به بهره برداری 
رســیده، تبریــک می گویم. مهــدی جمالی نژاد، 
شــهردار اصفهان نیز در این مراسم گفت:   ارتقای 
زیرســاخت های حمل ونقلی در اصفهان در دستور 
کار اســت و از ایــن رو بهره بــرداری از تقاطع های 
غیرهمسطح ۲۵ آبان و شهید بالایی، میدان بزرگ 
اســتقلال، فاز دو خط اول قطار شهری و... ازجمله 
اقدامات اســت. او با اشــاره به این که درحال حاضر 
کشــور به لحاظ اقتصادی درشرایط نامناسبی قرار 
دارد، اظهار داشت: می توان گفت که در پیچ تاریخی 
درحوزه اقتصادی قرار داریــم و در این زمینه رهبر 
معظم انقلاب بارها تذکراتی را داده اند. وی در ادامه 
با تأکید بر این که ارتقای زیرساخت های حمل ونقلی 
در شــهر اصفهان مورد توجه اســت، تصریح کرد: 
راه اندازی فاز اول قطار شــهری در یک سال اخیر و 
همچنین راه اندازی فاز دوم در ماه جاری ازجمله این 
اقدامات بوده است. شهردار اصفهان ضمن اعلام ورود 
۵۰۰ دستگاه اتوبوس جدید به ناوگان اتوبوسرانی 
شهر اصفهان تا پایان امسال تصریح کرد:   همچنین 
با بهره برداری از دو خط اتوبوس تندرو در  سال جاری 
این خطــوط می توانند روزانه ۳۵۰ هزار مســافر را 
در سطح شــهر اصفهان جابه جا کنند. وی در ادامه 
نوسازی ناوگان تاکسیرانی را نیز از دیگر برنامه های 
حوزه حمل ونقلی شهرداری اصفهان در  سال جاری 
دانست و افزود:  رونمایی از ۱۶۰ دستگاه خودروی 
»آریو« خط فرودگاه آغاز این طرح بود و تا پایان  سال 
نیز یک هزارو۵۰۰ عدد از ناوگان تاکسیرانی اصفهان 
نوسازی خواهند شد. شــهردار اصفهان به تصویب 
ایجاد ۱۰۰کیلومتر مســیر دوچرخــه در اصفهان 
اشاره کرد و گفت: تصویب این لایحه بسیار سخت 
بود و معاون شهرســازی و معمــاری در این زمینه 

فعالیت های زیادی را انجام داده  اند. 

زهرا صدراعظم نوری، نخستین زن شهردار منطقه ای تهران بعد از انقلاب می گوید انتصاب شهردار زن برای منطقه 13 سیاسی است 

انتصاب های پر سر و صدای آقای شهردار 

گزارشی درباره طرح دولت برای واگذاری مسئولیت توزیع منابع آب به شهرداری ها که وزارت نیرو با آن مخالف است

جدال تازه »آب«

محمد باقرزاده| از روزی که در شهریور  سال ۸۲ و با 
دستور »محمود احمدی نژاد« شهردار تازه به »بهشت« 
رسیده و منتخب ائتلاف »آبادگران«، نخستین شهردار 
زن پایتخت در تاریخ جمهوری اسلامی ایران را از منصب 
خود برکنار کرد و به سازمان محیط زیست کوچاند، بیش 

از ۱۵ سال می گذرد. 
اگر چه »زهرا صدراعظم نوری« با حکم »غلامحسین 
کرباسچی« و در آبان  سال 7۵ شهردار منطقه 7 تهران 
شد، اما این مسئولیت در دوران کوتاه مدیریت »مرتضی 
الویری«، »محمدحسن ملک مدنی« و »محمدحسین 
مقیمی« هم ادامه یافت تا »احمدی نژاد« ناشناخته آن 
 روزها با شعار »مدیریت جهادی« از راه برسد و نه تنها این 
انتصاب را باطل کند، بلکه دیگر زنان مدیر در شهرداری 
ابرشــهر را به نهادهای دیگــر مأمور کند؛ امــا دوران 
شهرداری منتخب »آبادگران«، تنها نزدیک به دو  سال 
دوام آورد و احمدی نژاد »بهشت« را به مقصد »پاستور« 
و با شعار استفاده از توانمندی زنان ترک کرد و در دوره 
دوم دولت داری خود ســه زن را برای کسب رأی اعتماد 
به عنوان وزیر به مجلس شورای اسلامی معرفی کرد تا 
درنهایت »مرضیه وحید دستجردی« از فیلتر نمایندگان 
بگذرد و نام او به عنوان نخســتین وزیــر زن در تاریخ 
جمهوری اسلامی ثبت شود. پس از خروج احمدی نژاد 
از شــهرداری، رقیب شکســت خورده او در انتخابات 
ریاســت جمهوری نهم یعنی »محمدباقر قالیباف« به 
کرسی شهرداری پایتخت رسید و تا امروز این منصب را 
حفظ کرد تا بیشترین دوران مدیریت شهر تهران به اسم 
او ثبت شود. قالیباف که به اعتقاد منتقدان در این سال ها 
همواره داعیه ریاســت جمهوری را در سر می پروراند و 
در  سال ۹۲ هم رسما کاندیدای ریاست جمهوری شد، 
بارها از لزوم توجه به توانمندی زنان سخن گفت و این 
موضوع در دوره کنونی ریاست او بر مدیریت ابرشهر ایران 
رنگ و بوی تازه ای به خود گرفت و کار تا جایی پیش رفت 
که او در شــهریور ۹۳ از مدیریت ۱۰ درصدی زنان در 
شهرداری ســخن گفت: »ما نان به نرخ روز نمی خوریم 
و باید حرمت زنان را نگه داریم، فروردین ۸۵ ابلاغ کردم 
۱۰ درصد مدیریت در شهرداری باید به زنان اختصاص 

یابد.« 
بررسی آماری عملکرد مدیریت شــهری تهران در 
این ۱۲ ســال به وضوح نشان می دهد که هیچ گاه شعار 
۱۰ درصد جنبه عملی به خود نگرفت و شــاید همین 
موضوع فرمانده پیشــین نیروی انتظامی و شــهردار 
کنونی تهران را تشــویق کرد تا در فاصله ۹ ماه مانده به 
پایان دوران مدیریتش بر پایتخت، نام یک زن را به عنوان 
شــهردار منطقه ۱۳ مطرح کند. »نرگس معدنی پور« 
نام شهرداری است که در هیاهوی »تخفیف غیرقانونی 
شهرداری در واگذاری املاک به مدیران ارشد شهرداری 
و بعضی اعضای شورای شــهر«، »فیلتر شدن چندین 
وب سایت خبری به دلیل انتشار خبر واگذاری املاک« 
و »بازداشت عامل انتشار گزارش سازمان بازرسی کشور« 

شکل و شمایل اخبار شهری خبرگزاری  و روزنامه ها را 
تغییر داد و بر صدر اخبار رسانه ها نشست.

 معدنی پور: هنوز حکمم را نگرفتم
 و فعلا گفت و گو  نمی کنم

در روزهای آینده »هــادی ذاکریه« صندلی خود در 
مدیریت شهری منطقه ۱۳ در شرق پایتخت را تحویل 
»نرگس معدنی پور« خواهد داد؛ اما معدنی پور کیست؟ 
او با مدرک فوق لیسانس مدیریت اجرایی، از ۵  سال پیش 
تاکنون، مدیرکل امور بانوان شهرداری تهران بوده و پیش 
از آن ریاست فرهنگســرای فردوس را نیز تجربه کرده 
است. اطلاعات درباره معدنی پور در همین چند جمله 
خلاصه می شوند و تعداد گفت و گوهای او درباره سوابق 
و ایده های خود به انگشتان یک دست هم نمی رسد. او که 
در شرایط کنونی علاقه ای به گفت و گو درباره برنامه های 
خود ندارد در گفت وگوی کوتاهی با »شهروند« می گوید: 
»من هنوز حکمی دریافت نکــردم و معمولا این کار در 
جلسه تودیع و معارفه انجام می شــود؛ اما از مسئولان 
شهرداری شنیده ام که قرار اســت شهردار منطقه ۱۳ 
شوم و صحبت هایی در این باره انجام شده است.« دومین 
زن در تاریخ جمهوری اسلامی که به منصب شهرداري 
یکی از مناطق تهران می رســد، بــا بی اطلاعی از زمان 
معارفه خود، با اشاره به »آماده نبودن برای گفت و گو«، 
بیان برنامه ها و پاســخ به برخی انتقادات را به روزهای 

آینده  موکول می کند. 
»انتصابی سیاسی اما امیدبخش«

»زهرا صدراعظم نوری«، مشاور کنونی رئیس سازمان 
محیط زیست و نخستین زن شهردار در تاریخ جمهوری 
اسلامی ایران است. او در آبان   سال 7۵ و زمانی که تنها 
۳۴  سال داشــت با حکم »غلامحســین کرباسچی« 
شهردار وقت تهران، به عنوان شهردار منطقه 7 منصوب 
شد و تا 7  سال در این منصب باقی ماند. اکنون و پس از 
گذشت بیش از ۱۳ سال از پایان مدیریت شهری نوری، 
»نرگس معدنی پور« قرار اســت بر صندلی شهرداری 

منطقه ۱۳ تکیه بزند. »صدراعظم نوری« درباره عملکرد 
قالیباف در استفاده از توانمندی های زنان به »شهروند« 
می گوید: »وقتی می خواهیم عملکرد یک مدیر را ارزیابی 
کنیم، بهتر است طول دوره مدیریت و نه صرفا آخرین 
 سال مسئولیت او در نظر گرفته شود. قالیباف ۱۲ سال 
شهردار بود و این زمان فرصت خوبی برای اجرایی کردن 
دیدگاه ها و ایده های یک مدیر اســت. با توجه به تعداد 
فراوان زنان متخصص در شهرداری تهران و همچنین 
ســابقه مدیریت یک زن بر شــهرداری یکی از مناطق 
و رضایت مردم، انتظار می رفت ایــن اقدام زودتر انجام 
می گرفت؛ هرچند که الان هم باید با نگاه مثبت به این 

موضوع نگاه کرد.« 
صدراعظــم نــوری در شــهریور ۸۴ و بــا حکــم 
احمدی نژاد از شــهرداری منطقه 7 برکنار شــد و به 
سازمان محیط زیســت رفت؛ ولی با خروج احمدی نژاد 
از شــهرداری بار دیگر به محل خدمت خود بازگشت. 
او درباره شــرایط بکارگیری زنــان در این دوره توضیح 
می دهد: »ســال ۸۴ که من برگشــتم خانم مشیر که 
همسر قالیباف بود، اداره امور بانوان شهرداری را برعهده 
داشت. من جلسه ای با ایشان داشتم و خانم آباد هم که 
مشاور خانم مشیر بودند در آن جلسه حاضر بودند. در آن 
جلسه به ایشان گفتم که با توجه به نسبت خانوادگی ات 
با شهردار تهران از این فرصت استفاده و شرایط را برای 
حضور فعال زنان فراهم کنید؛ اما متأسفانه خیلی از این 

سخنان استقبال نکردند.«
اما شــهردار فعلی تهران بارها از لزوم بکارگیری زنان 
در مناصب مهم ســخن گفته و زمانی که توسط برخی 
رسانه ها متهم به تفکیک جنسیتی در شهرداری شد، 
ضمن تکذیب شدید این موضوع حضور ۱۰ درصدی زنان 
در مدیریت شهرداری را مطرح کرد. نخستین شهردار 
زن پــس از انقلاب که در دوره هــای مدیریت قالیباف 
بر شهرداری در این سازمان ســابقه کار دارد، عملکرد 
قالیباف را در این زمینه چندان قابل دفاع نمی داند: »آقای 

قالیباف در روز زن و دیگر مناسبت های اینچنینی، در 
وصف توانایی ها و کمالات زن سخنان زیادی را مطرح 
می کرد که یک مورد آن همین بحــث ۱۰ درصد بوده 
است که اصلا به واقعیت نزدیک نشد. این موارد در حد 

حرف و سخن باقی ماندند.« 
صدراعظم نــوری در کنار این انتقــادات، فراموش 
نمی کند که نگاه مثبت خود نســبت به حضور زنان در 
پست های مهم را بیان کند. او درباره این انتصاب ادامه 
می دهد: »این حرکت درنهایت حرکت خوبی اســت و 
تفاوتی نمی کند که در شهرداری یا هر جای دیگر باشد؛ 
به شرط آن که پشت این انتصاب باور و اعتقاد به توانایی 
زنان وجود داشته باشد. البته اگر این اعتقاد و باور وجود 
داشت در این ۱۲ ســال حتما اتفاق می افتاد و بیشتر به 
نظر می آید این نگاه و انتصاب سیاسی است که البته من 

امیدوارم که چنین نباشد.«
اما در دهه های اخیر از ســه شــهردار به عنوان افراد 
تأثیرگذار در تهران نام می برند؛ غلامحسین کرباسچی، 
محمــود احمدی نــژاد و محمدباقر قالیبــاف. »زهرا 
صدراعظم نوری« درباره تفاوت این سه دوره در استفاده 
از توانمندی زنان می گوید: »من در  سال 7۵ به شهرداری 
رســیدم و آن دوره را نمی توان با الان مقایسه کرد؛ چرا 
که توانایی زنان کمتر بود و از حضور زنان کمتر استفاده 
می شــد و زمانی که من انتخاب شدم، انتقادات فراوانی 
ایجاد شــد. اما بعد از آن و در دولت اصلاحات از زنان در 
مسئولیت های مهمی استفاد شد و زمینه برای حضور 
فعال زنان در جامعه ایجاد شد. البته در همان دوره ما و در 
چندین شرکت  زیرمجموعه شهرداری، زنان مسئولیت و 
نقش مدیریتی داشتند و بعضی از معاونان من و همچنین 
معاونان اجتماعی در چندین منطقه دیگر هم زنان بودند. 
در دوره احمدی نژاد همه زنان حذف شدند. دوره حضور 
او در شهرداری با ریاست جمهوری کاملا متفاوت بود و 
هیچ زنی مسئولیت نداشــت. ولی در دولت رویکردی 
متفاوتی داشــت و حتی در تبلیغات شعارهای فراوانی 
درباره حضور زنان در مسئولیت ها و توانایی های آنها بیان 

می کرد که با عملکرد ایشان در شهرداری متفاوت بود.«
علاوه بر صدراعظم نوری، در ســال های گذشته زنان 
دیگری هم به شهرداری بعضی شهرهای ایران رسیدند. 
»ســامیه بلوچ زهی« در ۲۶ســالگی به عنوان شهردار 
کلات )مرکز شهر سرباز( در استان سیستان وبلوچستان 
انتخاب شد تا امید به حضور فعال زنان این منطقه محروم 
در مدیریت شهری و حضور فعال در جامعه افزایش یابد. 
علاوه براین منطقه ۶ شــهر مشهد هم شــهردار زن به 
خود دیده است. »شراره معدنیان«  سال ۱۳۸۵ با حکم 
شهردار وقت مشهد، به ساختمان منطقه ۶ شهرداری 
این شهر رفت تا به مدت ســه ماه مسئولیت مدیریت 
شهری این منطقه را برعهده بگیرد. »شیفته بدر آذر« در 
تبریز و »شکوفه شهابی پور« در شهر »سرگز احمدی« از 
استان بندرعباس هم سابقه شهردار بودن را در کارنامه 

دوران فعالیت خود به ثبت رساندند.

نیره خادمی|  واگذاري مسئولیت توزیع منابع آب 
به شهرداري ها تازه ترین پیشنهادي است که مسئولان 
وزرات کشور درجریان بررسي لایحه مدیریت یکپارچه 
شهري مطرح کرده اند؛ پیشنهادي که مسئولان وزارت 
نیرو مخالفان سرســخت آن هستند. آنها معتقدند که 
شهرداري ها از عهده اینگونه وظایف برنمي آیند و البته 

در این موضع خود تنها نیستند. 
این پیشنهاد وزارت کشور تاکنون انتقادهای زیادی 
درپي داشته اســت؛ به طوری که »جهانگیر حبیبی«، 
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت مدیریت منابع آب 
ایران با توجه به تجربه اجرای این طرح درگذشته معتقد 
است که شهرداری ها نمی توانند از عهده این مسئولیت 
به خوبی برآیند. او دیــروز دراین باره به ایســنا گفت: 
»پیش بینی می شود با توجه به ازدیاد کار در شهرداری ها 
مقوله آب در اولویــت آخر قرار بگیرد. اگــر این کار به 
شهرداری ها واگذار شد، شــهردارها باید ساختارهای 
جدیدی را طراحی کنند تا آب در اولویت آخر قرار نگیرد 

و بتوان توزیع آب شهری را با کیفیت بالایی انجام داد.« 
در ســال هاي قبل از انقلاب مســئولیت توزیع آب 
در تهران برعهده شــهرداري ها بود اما با تصویب قانون 
تشکیل شرکت هاي آب و فاضلاب در سال ۱۳۶۹ همه 
مسئولیت هاي این حوزه به وزارت نیرو داده شد و حالا راه 
براي بازگشت به گذشته باز شده است. مسأله واگذاری 
مسئولیت توزیع آب شهری به شــهرداری ها طرحی 
است که در دولت مورد بررسی قرار دارد  وحالا منتقدان 
می گویند مسئولیت آب بخش هاي مختلفي ازجمله 
تأمین و تصفیه آب گرفته تا توزیع آن، رعایت نکات فني 
و  بهداشتي زیادي را مي طلبد، ضمن اینکه شبکه توزیع 
آب دچار اختلالاتي است که احتمالا شهرداري از عهده 
تأمین هزینه هــاي آن برنمي آید؛ مثلا »تورج فتحي«، 
کارشناس منابع آب در گفت وگو با »شهروند« نظرات 
جالبي در این باره دارد: »البته درکشورهاي توسعه یافته 

مدیریت یکپارچه شهري ذیل حوزه هاي مخابرات، آب، 
برق، گاز و فاضلاب سال هاست به صورت قانون درآمده 
و توسط شهرداري ها اجرا مي شود و وزارتخانه ها وظایف 
کلان کشوري را انجام مي دهند.« او با اشاره به افزایش 
کیفیت خدمات شــهري با ایجــاد مدیریت یکپارچه 
مي گوید: »اما این تغییر رویکرد کار ســاده اي نیست و 
باید بسترهاي حقوقي آن فراهم شــود، دولت هم لازم 
اســت این موضوع را به طور کامل بررسي کند و نتایج 
آن به صورت لایحه در مجلس تصویب و بعد ابلاغ شود. 
بنابراین پیش شرط اصلي این کار، ایجاد قوانین مربوط به 
این کار است و تا زماني که قوانین مان تغییر پیدا نکند، 

هیچ اتفاقي نمي افتد.« 
واگذاري مسئولیت توزیع منابع آب به شهرداري ها 
موانع زیادي درپي دارد، ازجمله تمایل نداشــتن دولت 
براي اعطاي وظایف و تصدي گرها، مشــکلات عدیده 
شبکه آبرساني کشور و ناتواني شــهرداري در برعهده 
گرفتن این مســئولیت. فتحی دراین باره معتقد است: 
»به  هرحال طبیعي اســت که ازسوي مسئولان دولتي 
مقاومت هایی صورت گیرد. ازســویي چون این مسأله 
تبدیل به قانون نشــده اســت، مقاومت ها در برابر آن 
استمرار دارد و حتي اگر مسئولان طبق تفاهمنامه ها در 
این زمینه توافقي داشته باشند، با کوچکترین تغییري 
تفاهمنامه ها ملغي خواهد شد، چون هیچ الزام حقوقي 

براي اجراي قطعي آن وجود ندارد.« 
او مي گوید: »با مشــکلاتي که شبکه آب کشور با آن 
روبه روست، شــهرداري ها نمي توانند مشکلات منابع 
آب را حل کنند و چه بسا ممکن است پیچیدگي هاي 
دیگري هم دراین زمینه ایجاد کنند.« لوله کشــي آب 
در شهر تهران به دهه۳۰ شمســي برمي گردد و از آن 
زمان تاکنون شبکه آبرســاني نه تنها در تهران بلکه در 
بقیه شهرهاي کشــور نیز دچار پوسیدگي شده است. 
یعني شرکت آب و فاضلاب با اقدامات فني و بهداشتي 

سالم سازي آب را به انجام مي  رساند اما بخش زیادي آن از 
طریق شبکه معیوب توزیع هدر مي رود. نتایج تحقیقات 
مرکز پژوهش های مجلس در سال ۹۳ هم نشان می دهد 
که ۲۵درصد آب شرب کشور در لوله های پوسیده هدر 
می رود. حالا »تورج فتحي«، کارشناس منابع آب همین 
مشــکلات را مورد تأکید قرار مي دهد: »فرض را بر این 
بگذاریم که شهرداري تهران بخواهد وظیفه توزیع آب 
را در تهــران انجام دهد. با وضعیت کنوني شــبکه آب 
چگونه ممکن است؟ درحال حاضر تنها ۹ هزارکیلومتر 
شبکه آبرســاني در پایتخت داریم و از این تعداد حدود 
۳ هزارکیلومتر آن فرسوده اســت که باید تعمیر شود. 
تعمیر این شبکه بودجه کلاني مي طلبد. دراین شرایط 
آیا شهرداري تهران مي تواند این بودجه را تامین کند؟ 
هم اکنــون از هر ۱۰۰لیتر آب کــه از تصفیه خانه ها به 
شبکه ها تزریق مي شود، ۳۵ لیتر آن معادل ۳۵ درصد 
از طریق لوله هاي پوســیده در زمین هــدر مي رود. آیا 

شهرداري مي تواند این شبکه آب را ترمیم کند.« 
باتوجه به بحران آب تصمیم غلطي است

مدیریت یکپارچه و واحد شهري نخستین بار در سال 
7۹ به بعد در برنامه هاي ســوم، چهارم و پنجم توسعه 
مورد تأکید بوده است. درواقع با انتقال وظایف بیش از ۲۰ 
دستگاه دولتي به دستگاهي واحد، مدیریت بحران هایي 
چون آلودگي هوا، آتش سوزي هاي گسترده، سیل، زلزله 
و سایر بلایاي طبیعي و غیرطبیعي راحت تر انجام خواهد 
شــد، ضمن اینکه با مدیریت یکپارچه از اتلاف وقت و 
سرمایه ملي جلوگیري خواهد شد، موضوعي که بعد از 
ریزش کارگاه مترو در شــهران و آتش سوزي نیز تأکید 
زیادي بر آن شــد. با وجود این اکنــون لایحه مدیریت 
یکپارچه شهري در کمیســیون هاي تخصصي وزارت 
کشور مراحل نهایي بررسي را پشــت  سر مي گذراند و 
پیشــنهاد واگذاري توزیع آب شــهري به شهرداري ها 
نیز در آن مطرح شده است. شرکت هاي آب و فاضلاب 

غیردولتي هستند و ۳۰ تا ۵۰ درصد سهام این شرکت ها 
به شــهرداري تعلق دارند که براســاس این پیشنهاد 
قرار اســت از وزارت نیرو جدا شده و جزیي از شهرداري 
شوند. علی اصغر قانع، معاون برنامه ریزی شرکت آب  و 
فاضلاب کشــور هم به عنوان یکي از مخالفان این طرح 
با »ایســنا« صحبت کرده و حتي پیشنهادي را مطرح 
کرده اســت: »به جای واگذاری مسئولیت توزیع آب به 
شــهرداری ها اصلاح و بازسازی ســاختار شرکت های 
آب  و فاضلاب با هدف اعمال مدیریت شــهرداری ها و 
شورای شــهر در مدیریت آب صورت بگیرد. به واسطه 
تمرکز وزارت نیرو و شــرکت های آب و فاضلاب رشد 
خوبی در صنعت آب صورت گرفت. به طوری که هم از 
نظر فنی و مهندسی و هم از نظر شعور سازمانی شاهد 
فعالیت های خوب آب و فاضلاب بودیم.« قانع با اشــاره 
به قانون تشکیل شــرکت های آب و فاضلاب مي گوید: 
»شــهرداری ها نقش خوبی در این قانون ایفا می کنند، 
اما از نظر مدیریتی شهرداری ها نقش بسزایی ندارند که 
دولت می تواند با ایجاد تغییرات جزیی امکان مدیریت 
شهرداری ها را به وجود بیاورد، اما این که شرکت های آب 
و فاضلاب زیرمجموعه شهرداری ها قرار بگیرند، با توجه 
به مســئولیت های زیادی که بر دوش شهرداری است، 

نمی تواند کار منطقی باشد.« 
پیش از این »رحیم میدانی«، معاون وزیر نیرو در امور 
آب هم درباره احتمال انتقال مسئولیت توزیع آب شهری 
به شهرداری ها گفته بود:  »با توجه به به هم پیوستگی 
دو مقوله توزیع و تأمین آب، وزارت نیرو معتقد نیست 
که توزیع آب به خارج از وزارت نیرو منتقل شود، چراکه 
مدیریت آب باید به صورت به هم پیوسته صورت بگیرد. 
اگر روزی قرار براین باشــد که دستگاه متولی آبرسانی 
شهری تغییر یابد، باید درشرایط پایدار این اتفاق بیفتد 
تا شوکی به مردم وارد نشود و تأمین آب هم مخاطره ای 

پیدا  نکند.«

خبر

 نرگس معدنی پور، شهردار جدید منطقه 13 در گفت وگو با »شهروند«:  هنوز حکمی نگرفته و خودم هم از مسئولان شهرداری
شنیده ام که شهردار شده ام

 معاون شرکت مدیریت منابع آب ایران: با این واگذاری  آب در انتهای فهرست اولویت های شهرداری ها خواهد بود
 فتحی، کارشناس منابع آب در گفت وگو با »شهروند«:   واگذاري مسئولیت آب به شهرداري بحران آب را حل نمي کند

روي خط خبر
با وجود گذشت 5 روز از حادثه آتش سوزی 

 آلودگی هوای عسلویه ادامه دارد
شهروند| با وجود گذشت ۵روز از حادثه، آسمان 
عسلویه هنوز خاکستری است و مردم این منطقه از 
ادامه این روند نگرانند. با شدت گرفتن آلودگی هوا 
درعسلویه، نماینده مردم این شهر در مجلس، هم 
خطاب به وزیر نفت، نامه نوشته و خواستار پیگیری 
جدی این موضوع شده است. ظهر چهارشنبه گذشته 
بود که به دنبال آتش سوزی در ایستگاه تقلیل فشار 
پتروشیمی مبین، فعالیت پتروشیمی مختل شد و 
آلودگی هوا در این منطقه شدت گرفت. به طوری که 
انتقال سیستم بخار به سمت فلرها قطع و توربین برق 
از کار افتاد و با تشدید گازسوزی آلودگی هوا غلیظ 
شد. حسین دلشب، مدیرکل حفاظت محیط زیست 
استان بوشــهر، روز شــنبه، از انجام اقداماتی برای 
کاهش آلودگی هوای ناشــی از آتش ســوزی خبر 
داده و گفته بود: »آلودگی ها درحال برطرف شــدن 
اســت.« این اتفاق درحالی اســت که کارشناسان 
محیط زیست، درطول سال های گذشته، بارها نسبت 
به هدایت آلاینده ها به مشــعل های رو به آســمان 
عسلویه هشدار داده اند و خطر ابتلا به بیماری های 
تنفسی همیشــه بیخ گوش مردم این منطقه بوده 
اســت، اما به گفته رئیس ســازمان محیط زیست 
بسیاری از واحدهای پتروشیمی ضوابط تعیین شده 
برای کاهش آلودگی را رعایت نمی کنند و بسیاری 
شرکت ها هم هیچ شناختی از مسائل محیط زیستی 
ندارند و این وضع سبب مشکلات و کندی حرکت به 

سوی حل معضلات می شود.  
روز گذشــته، ایرنــا خبــر داد کــه نماینــده 
شهرستان های کنگان، دیر، جم و عسلویه درمجلس 
شورای اسلامی در نامه به بیژن نامدار زنگنه نوشت: 
»بروز آلایندگی شــدید روزهای اخیر و خروج دود 
سیاه از مشعل ها درعســلویه که ناشی از اختلال در 
روند فعالیت پتروشــیمی ها به  دلیل ایجاد حادثه 
در پتروشــیمی مبین اســت، علاوه بر آســیب به 
سرمایه های ملی، موجی از نگرانی را درمیان مردم 
بومی، کارکنان و کارگران شریف مستقر درمنطقه 
ایجاد کرده اســت.« سکینه الماسی خطاب به وزیر 
نفت یادآور شــد: »اینجانب به عنوان نماینده مردم 
از ابتدا درکنار مســئولان پیگیر موضوع بوده و خود 
را موظف می دانم گلایه و اعتراض موکلانم را از این 
وضع به مجموعه وزارت نفت اعلام کنم. این موضوع 
بدون  شک در اذهان مردم به عنوان نکته ای تاریک 

در کارنامه مجموعه وزارت نفت محسوب می شود.«
در ادامه این نامه آمده: »چگونه است در پایتخت 
انرژی ایران با وجود کنترل آتش سوزی و فراگیرنبودن 
حادثه با چنین عواقب خسارت باری مواجه می شویم 
و این درحالی است که باید با توجه به منابع انسانی 
و منابع طبیعی، محیط زیست این منطقه در اولویت 
باشد. چگونه در کنترل آلایندگی شدید پیش آمده 
ناتوان هســتیم، به گونه ای که ۴روز است التهاب و 
نگرانی مردم منطقه را رها نمی کنــد. آیا درصورت 
بروز حوادث احتمالی مشابه و حتی بزرگتر باز هم باید 
شاهد چنین خسارت جبران ناپذیری باشیم.«پس 
از حادثــه، صبح روز شــنبه کارگــروه مخاطرات 
محیط زیستی با حضور مسئولان استانی درعسلویه 
تشکیل شد و مصوباتی درپی داشت. به گفته مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان بوشهر، براساس مصوبه 
نشست یادشده موضوع سلامت مردم منطقه، فراهم 
شــدن امکان دسترســی فوری به اطلاعات فنی و 
امکانات بعد از حادثه توســط شــرکت های گازی و 
پتروشیمی در منطقه عســلویه الزامی شده است.  
معصومه ابتکار، رئیس سازمان محیط زیست هم روز 
شنبه در کانال تلگرامی خود خبر داد که در مورد این 
حادثه، گزارش های سازمان حفاظت محیط زیست 
درباره آسیب های واردشده ارایه و تذکرات لازم برای 
دقت بیشتر داده شده و هیأتی از بازرسان به منطقه 

اعزام و پیگیر این موضوع هستند. 

رئیس کارگروه کاهش تقاضای مواد مخدر 
مجمع تشخیص مصلحت:  
 آموزش و پرورش آمار 

دانش آموزان معتاد را اعلام کند
ایلنا| رئیس کارگروه کاهش تقاضای مواد مخدر 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام از وزیر آموزش و 
پرورش درخواست کرد تعداد دانش آموزان معتاد را 

رسما اعلام کند. 
ســعید صفاتیان درباره اعتیاد در میان کودکان 
و نوجوانان گفــت:   »گرایش کودکان و نوجوانان به 
مصرف شیشــه به مســائل اجتماعی، خانوادگی و 
شخصی بازمی گردد؛ به عنوان مثال لذت و کنجکاوی 
ازجمله دلایل شــخصی مصرف مواد مخدر توسط 
این گروه اســت. آنان می خواهند بدانند که شیشه 
چیست و مصرف آن چه حسی دارد؟« او دسترسی 
آســان به مواد مخدر را از دیگر دلایل مصرف مواد 
مخدر در میــان کودکان و نوجوانان دانســت: »در 
گذشته تهیه مواد چندان آسان نبود و یک نوجوان 
۱۴ساله به راحتی نمی توانســت مواد تهیه کند، اما 
درحال حاضر  فضای مجازی توانسته است دسترسی 
کودکان و نوجوانان به مواد مخدر را آســان تر کند و 
خرید و فروش مواد مخدر و محرک از طریق فضای 
مجازی به راحتی صورت می گیرد.« صفاتیان ادامه 
داد: »اگر قیمت مواد مخدر ارزان باشد، نوجوانی که 
در طول هفته ۳۰ یا ۴۰ هزار تومــان پول از خانواده 
می گیرد، می  تواند به راحتی به آن دست پیدا کند، 
ولی اگر مواد گران باشد، دسترسی مشکل می شود.« 
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اعلام مفقودی
پروانه  گردد  می  اعلام  وسیله  بدین 
حسین  محمد  آقای  نام  به  تاکسیرانی 
غلامی و خودرو پیکان با شماره انتظامی 
فاقد  و  شده  33-866 ت77 مفقود 

اعتبار  است.
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